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Motivation 

Med henvisning til udvalgets dagsorden d. 26. august, punkt. 12 ”B-sag: Kommunalisering af 
Børnehuset Rymarksvænge (2015-0066181)” vil bestyrelsen i den modtagende Klynge Ø2 henlede 
udvalgets opmærksom på 3 væsentlige mangler i indstillingen til udvalget. De tre mangler, der er 
uddybet nedenfor, er 

• Børnehuset Rymarksvænge vil påføre klynge Ø2 et underskud på ca. 1,3 mio. kr. 

• Der er allerede massiv overkapacitet i klynge Ø2 

• Bestyrelsen i klynge Ø2 støtter ikke kommunaliseringen med mindre underskuddet afvikles 
inden virksomhedsoverdragelsen. 

 

Underskud på 1,3 mio. kr. 

For det første fremgår det ikke af indstillingen, at Børnehuset Rymarksvænge (herefter: 
”Børnehuset”) har identificeret et underskud på 800.000 kr. for 2014. Georg Bartholdy (område 
souschef for Indre By / Østerbro) har d. 2. september oplyst over for bestyrelsen, at han forventer at 
underskuddet udvikler sig til 1,3 mio kr. Underskuddet vil direkte belaste institutionerne i klynge 
Ø2, idet klyngens institutioner jo hæfter solidariske for klyngens samlede budget. Indirekte belastes 
naturligvis børne- og ungeområdet og ultimativt skatteyderne i København. Børneringen modtager 
således reelt 1,3 mio. af kommunekassen. 
 

Overkapacitet 

For det andet fremgår det ikke at der aktuelt er massiv overkapacitet i klynge Ø2, hvilket fremgår af 
nedenstående tabel der er udarbejdet til bestyrelsen af klynges leder Niels Hansen. Som det fremgår 
har klyngen allerede en underbelægning på 115 pladser. Børnehuset fungerer i dag allerede på 
meget reduceret belægning pga. stærkt vigende søgning i en periode. Klyngen udvides således med 
endnu flere tomme pladser (uagtet at de er i nyrenoverede og vuggestue-egnede). 
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Bestyrelsens manglende opbakning 

For det tredje fremgår det af indstillingen at bestyrelsen i klynge Ø2 bakker indstillingen op. Det er 
ikke ubetinget tilfældet. Af et heuristisk resumé fra et ekstraordinært bestyrelsesmøde i klynge Ø2 
d. 16. juni, fremgår:  

Ved en kommunalisering af Rymarksvænge / Børneringen har bestyrelsen 
opmærksomhed på der er et underskud i 2014. Vigtigt at der bliver tryghed omkring 
driften og økonomien i institutionerne, dette er et springende punkt, derfor besluttede 
bestyrelsen, at Område Indre by/ Østerbro inviteres til næste bestyrelsesmøde for at 
spørge til hvilke tiltag de kan gøre.  
 
Bestyrelsen støtter, at Rymarksvænge / Børneringen bliver kommunaliseret og 
kommer med i klyngen. 

 
Desværre er forbeholdet (det ”springende punkt”) udeladt, og da sidste sætning ikke er særlig 
betegnende for drøftelsen på mødet, fremstår indstillingen misvisende på dette punkt.  
 
Denne tilsidesættelse af bestyrelsens demokratiske indflydelse finder vi særdeles problematisk, idet 
bestyrelsen gik med til en mere lempelig formulering end først ønsket, på opfordring fra 
klyngelederen, som forsikrede at klyngen helt eller delvis ville blive kompenseret med centrale 
midler, samt at sagen ikke ville blive behandlet i udvalget inden bestyrelsen havde haft lejlighed til 
at drøfte sagen nærmere. Det er desværre ikke sket. 
 

Forslag 

Bestyrelsen foreslår at udvalget genovervejer indstillingen på dette nye grundlag og at sagen dels 
kan medvirke til en bedre praksis i forvaltningen så den fremover gør sig mere umage med sine 
sagsfremstillinger, dels at det giver anledning til at der udarbejdes en model hvor børn i klynge Ø2 
ikke belastes af underskuddet hvis kommunaliseringen gennemføres. Kan der ikke findes en sådan 
model, sker sammenlægningen mod bestyrelsens ønske. 
 
Henvendelser fra udvalget til bestyrelsen i denne sag sker bedst på mail til mogens@jallberg.dk 
 
 
 
 

Med venlig hilsen 
 
 
 
 

Dorthe Rømer   Mogens Jallberg  
Formand    Forældrerepræsentant 
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Kære bestyrelse i Klynge Ø2 

 
Tak for jeres henvendelse til Børne- og Ungdomsudvalget vedrørende 
beslutningen, der blev truffet på vores udvalgsmøde den 26. august, 
om kommunalisering af Børnehuset Rymarksvænge.  
 
I jeres henvendelse anfører I en række forhold, som I mener, ikke 
fremgår tydeligt nok i indstillingen. Jeg skal i nedenstående forsøge at 
forholde mig til de enkelte punkter, som I nævner. 
 
Det er korrekt, at kommunaliseringen vil medføre, at økonomien for 
institutionen kommer til at indgå som en del af klyngens fremtidige 
økonomi. En del af grundlaget for indstillingen om at kommunalisere 
institutionen er, at institutionen i en klyngestruktur vil være mere 
bæredygtig og modstandsdygtig overfor udsving i børnetallet. Dette er 
ikke tilfældet for Rymarksvænge nu, og institutionen har været 
udfordret af, at man ikke har besat alle pladserne. Det medfører et 
underskud, som skal afvikles, og forvaltningen har fundet en model, 
hvor klyngen vil stå for at dække en mindre del af dette underskud.  
 
Jeg er i princippet enig i, at det godt kunne have fremgået mere 
tydeligt af indstillingen, også at jeres opbakning var med forbehold 
for, at klyngen blev friholdt økonomisk, men må samtidig påpege, at 
det ikke har afgørende indflydelse på den politiske beslutning. 
 
Afgørende for beslutningen har været, at der generelt har været 
opbakning til at finde en løsning blandt de parter, der har været 
involveret. Her tænker jeg på, at personale og ledelse i Rymarksvænge 
såvel som klyngelederen og de faglige organisationer sammen med 
forvaltningen har tilkendegivet deres opbakning til løsningen.  
 
Med hensyn til pladssituationen kan jeg henvise til indstillingen, hvor 
det fremgår, at der er en mindre overkapacitet af pladser i området nu, 
som ventes at mindskes over de kommende år. Forældrenes frie valg 
vil altid indebære, at institutionerne vil have indbyrdes konkurrence i 
forhold at skaffe børn til institutionerne, så længe der er en mindre 
overkapacitet i et område, som er tilfældet på Østerbro for tiden. Det 
er derfor også fremhævet i indstillingen, at en vigtig forudsætning for 
kommunaliseringen er, at der arbejdes målrettet for at genoprette 
søgningen til institutionen. Dette tilfalder institutionen såvel som 
klyngen som helhed at arbejde for.   
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Selvom det ikke er muligt at friholde klyngen helt i forbindelse med 
Børnehuset Rymarksvænges overgang til kommunal institution, håber 
jeg, at klyngens forældrebestyrelse alligevel vil bakke op om den 
løsning, der er fundet, og vil bidrage til at bringe Rymarksvænge godt 
ind i det nye samarbejde.  
 
Tak, fordi I skrev til mig og resten af Børne- og Ungdomsudvalget.  
 
 
Med venlig hilsen 

 
Pia Allerslev 
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